



နုလုံးရည်တိုက်ပွဲ

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ နိုင်ငံရေးဒဿန

နလုံးရည်တိုက်ပွဲ

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ နိုင်ငံရေးဒဿန



နေ့သွင် ဘာသာပြန်သည်

မေလ၊ ၂၀၁၁ ခုနှစ်။



စာမျက်နှာအပြင်အဆင်နှင့် မျက်နှာဖုံးသရုပ်ဖော်

အောင်ထက်

မိတ်ဆက်

ယခု အမေးအဖြေဣာမှာ စကော့အေဟန့်ဒ်^၁ ရေးသည့် ငြိမ်းချမ်းရေးအနာဂတ်^၂ စာအုပ်၊ အခန်း (၁) ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် (သို့မဟုတ်) နှလုံးရည်ဖြင့် အောင်ပွဲဆင်ခြင်း^၃ မှ ကောက်နုတ်ချက်ဖြစ်ပါသည်။

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ၂၀၀၂ ခုနှစ်မှာ နေအိမ်အကျယ်ချုပ်မှ ခေတ္တလွတ်မြောက်ပြီး၊ ၂၀၀၃ ဒီဇင်ဘာလအထိ အခင်းနဲ့ ပြန်အဖမ်းမခံရခင်မှာ စာရေးသူ စကော့အေဟန့်ဒ်က တက္ကသိုလ်ရိပ်သာလမ်း အိမ်အမှတ် (၅၄) ဆီ ခက်ခက်ခဲခဲသွားရောက်ပြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ နိုင်ငံရေးအယူအဆ၊ ဒဿနတွေကို မေးမြန်းထားခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ဒါဖတ်ပြီးလျှင် ငြိမ်းချမ်းရေး၊ ဒီမိုကရေစီအရေး၊ အကြမ်းမဖက်လမ်းစဉ်၊ စိတ်ရှည်သည်းခံရေး၊ ပြည်ထောင်စုနှင့် တိုင်းရင်းသားပြဿနာ၊ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှု စသည်တို့အပေါ်မှာထားသည့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ အမြင်သဘောထားကို နားလည်သွားမည်ဟု ယူဆပါသည်။

ဘာသာပြန်သူ



၁ - Scott A. Hunt

၂ - The Future of Peace: On the Front Lines with the World's Great Peacemakers

၃ - Aung San Suu Kyi: Triumph of the Spirit

• နလုံးရည်တိုက်ပွဲ

အိမ်က အတော်လေးကို တိတ်ဆိတ်နေပါတယ်။ (၅) မိနစ်လောက်အကြာမှာတော့ တံခါးဖွင့်သံကြားရပြီး၊ ခြေသံတရုပ်ရုပ်ကြားရပါတယ်။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် အခန်းထဲကိုဝင်လာပါပြီ။ လက်နှစ်ဖက်ကို ရှေ့မှာယှက်လို့၊ လှပတဲ့ လိမ္မော်ရောင်မြန်မာဝတ်စုံကို ဝတ်ဆင်ထားပြီး၊ ဆံပင်ကို နောက်ဘက်မှာ သပ်သပ်ရပ်ရပ်ထုံးထားပါတယ်။ မတ်တပ်ထရပ်ပြီး သူ့ကိုနှုတ်ဆက်လိုက်ပါတယ်။ အရပ်မမြင့်၊ ကိုယ်နေဟန်က သွယ်သွယ်လျလျဆိုပေမယ့် သူ့ရဲ့ဩဇာအရှိန်အဝါကိုတော့ ချက်ချင်းဆိုသလိုပဲ သိလိုက်ရပါတယ်။

“ရှင် နောက်ကျတယ်” လို့ မျက်နှာထားတည်တည်နဲ့ ပြောချလိုက်ပါတယ်။ လက်ပတ်နာရီကိုငုံ့ကြည့်လိုက်ပြီး မကျေနပ်တဲ့ဟန် ခေါင်းကိုခါရင်း...

“ကျမ ရှင့်ကို လွန်ခဲ့တဲ့ (၁၀) မိနစ်ကတည်းကစောင့်နေတာ” လို့ ဆက်ပြောပါတယ်။

ကျနော် အဆူခံနေရပါပြီ။ အံ့ဩစွာ ... အထစ်ထစ် အငေါ့ငေါ့နဲ့ပဲ ...

“ကျနော် ... ဆော်ရီးဗျာ ... လမ်းမှာ အခက်အခဲနဲ့ကြုံနေရလို့ပါ။ ကျနော်တို့ ပထမ လမ်းမှားသွားတယ်လေ ... ပြီးတော့လည်း”

ကျနော့်စကားကို ဆုံးအောင်မပြောလိုက်ရပါ။

“ဒါတော့ ရှင့်အမှားပဲလေ။ ဒီဘက်ဝင်ပေါက်ကနေလာဖို့ ဦးတင်ဦးက ရှင့်ကို သေချာမှာလိုက်မှာပါ။”

ကျနော့်ကို ဆုံးမနေပါပြီ။ စောင့်ရတာကို မကြိုက်တဲ့လူကိုမှ လူချင်းမတွေ့ခင်ကတည်းက ကျနော်က စိတ်အနှောင့်အယှက်ပေးမိရက်သား ဖြစ်နေပါပြီ။

ကျနော်နဲ့ ဘေးချင်းယှဉ်လျက်ခုံမှာ လက်နှစ်ဖက်ကိုယှက်ပြီး ပေါင်ပေါ်တင်ပြီးထိုင်နေပုံက အင်မတန် ကျော့ကျော့ရှင်းရှင်းနဲ့ ကျက်သရေရှိပါတယ်။ ကြည့်ညှိစိတ်နဲ့ပြောရရင် ဂရုဏာရှင် ကွမ်ရင်မယ်တော်နဲ့ နည်းနည်းဆင်ပါတယ်။ ကျနော်နောက်ကျလို့ စိတ်ဆိုးနေပေမယ့် သူ့ရဲ့မျက်လုံးထဲမှာတော့ လူတဖက်သားကို ကြင်နာသနားတတ်တာ ပေါ်လွင်နေပါတယ်။ ငြိမ်း

ချမ်းတဲ့နည်းနဲ့ လူမှုအပြောင်းအလဲဖြစ်ဖို့ သူ့ရဲ့ နှစ်မြှုပ်လုပ်ကိုင်နေတဲ့အပေါ် မှာ ကျနော် လေးစားတဲ့အကြောင်းပြောလိုက်ပါတယ်။ အဲဒီနောက်မှာတော့ ငွေသားဒေါ်လာ ရာဂဏန်းတချို့ပါတဲ့စာအိတ်ကို ကမ်းပေးလိုက်ပါတယ်။ အဲဒီအယ်လီဒီပီတီက လိုတဲ့နေရာမှာ သုံးဖို့ပါ။ ကျနော့်လက်ဆောင်ကို သူ လက်မကမ်းပါ။

“အားနာပါတယ်။ ကျမလက်မခံနိုင်ပါဘူး ...”

ပြီတိန် အင်္ဂလိပ်အသံထွက်ပီပီသသနဲ့ စာအိတ်ကိုပုံ့ကြည့်ပြီး ပြောချ လိုက်ပါတယ်။

“အစိုးရက ကျမတို့ကို ပြည်ပအလိုကျလုပ်နေတယ်လို့ စွပ်စွဲနေတယ်။ အဲဒီစွပ်စွဲချက် အမှန်ဖြစ်သွားစေနိုင်တဲ့ ဘယ်လိုကိစ္စမျိုးကိုမှ ကျမတို့မလုပ် ချင်ဘူး။ နိုင်ငံခြားက ဘယ်လိုအလှူမျိုးကိုမှ ကျမတို့လက်မခံပါဘူး”

အချိန်အတန်ကြာအောင်စောင့်ဆိုင်းခဲ့ရတဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ တွေ့ဆုံခွင့်ဟာ တကယ်တမ်းတွေ့တော့လည်း အဆင်မချောလှပါဘူး။ ကျနော်စဉ်းစားထားတာနဲ့ တခြားစီပါပဲ။ နောက်ထပ်ပေးမယ့် ကျနော့်လက် ဆောင်ကိုရော ထပ်ပြီးငြင်းပယ်ဦးမလားလို့ စိတ်ထင်နေပါတော့တယ်။ ဒီ တခါလက်ဆောင်ကတော့ တိဘက်ဘုန်းတော်ကြီး ဒလိုင်လားမား^၁ က ကျ နော့်ကို သိဒ္ဓိတင်ပေးလိုက်တဲ့ ပိုးပုဂါလေးပါ။ တိဘက်တွေက “ခါတာ”^၂ လို့ ခေါ်တဲ့ ဒီသိဒ္ဓိလက်ဆောင်ရတဲ့သူဟာ တခြားသူကို ပြန်ပေးရိုးထုံးစံ မရှိပါ ဘူး။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ဘုန်းတော်ကြီးကို ဘယ်လိုသဘောထား သလဲ ကျနော်မသိပါ။ ကျနော်ကတော့ ဒီပိုးပုဂါလေးကို ဒေါ်အောင်ဆန်းစု ကြည်အနေနဲ့ ဆောင်ထားသင့်တယ်လို့ အလေးအနက် ယုံကြည်ပါတယ်။ ဒါ ကြောင့် ခပ်လန့်လန့်နဲ့ပဲ

“ဒါလေးက ဘုန်းတော်ကြီးဒလိုင်လားမားက ကျနော်ကို စွန့်လိုက်တာ

၁ - Dalai Lama
၂ - Khata

- နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

ပါ။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကို ဆောင်ထားစေချင်ပါတယ်။”

ဒီတခါတော့ သူ့မျက်နှာ ပျော့ပျောင်းသွားပါတယ်။ နူးညံ့တဲ့အပြုံး ပေါ်လာပြီး လက်ဆောင်ကို တယုတယ လှမ်းယူလိုက်ပါတယ်။

“ကျေးဇူးပါပဲ။ ကျေးဇူးအများကြီးတင်ပါတယ်။ ဒါကို လက်ဆောင်ပေးတာ အများကြီးဝမ်းသာပါတယ်။ ဘုန်းတော်ကြီးကို ကျမ အတော်ကြည်ညိုပါတယ်” လို့ ညင်သာစွာဆိုပါတယ်။

“ကျနော်လည်း ကြည်ညိုပါတယ်။ ပုဂ္ဂိုလ်ကိုရော၊ အကျင့်သီလကိုရော ကြည်ညိုပါတယ်” လို့ အပြုံးနဲ့တုံ့ပြန်ပြောလိုက်ပါတယ်။

နောက်ထပ်စကားမဆိုဖြစ်တော့ဘဲ တယောက်ကိုတယောက် အကဲခတ်နေကြပါတယ်။ နောက်ထပ် အာလာပ သလာပ ပြောချင်ပေမယ့် အချိန်တိုအတွင်းမှာ ကျနော်မေးမလို့ တေးလာတဲ့ မေးစရာမေးခွန်းတွေက တပုံကြီးဖြစ်နေပါတယ်။ ဒါကြောင့် အမေးအဖြေစလိုက်ရင် ကောင်းမလားလို့ ကျနော်မေးကြည့်တော့ သူက ခေါင်းညိတ်လက်ခံလိုက်ပါတယ်။

• • •

- မေး ... ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ သက်ရှိထင်ရှား ငြိမ်းချမ်းရေး ဗိသုကာတွေထဲက တယောက်ပါပဲ။ ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုတာကို ဘယ်လိုအဓိပ္ပါယ်ဖွင့်ဆိုသလဲ။ အကြမ်းဖက်မှုတွေမရှိတော့ရင် ငြိမ်းချမ်းရေးလို့ ဆိုနိုင်ပြီလား။

- ဖြေ ... ဒီလိုမဟုတ်ပါဘူး။ ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုတာ ကျမအတွက် ဒီထက်မကတဲ့ အပေါင်းလက္ခဏာ သဘောတွေရှိနေပါတယ်။ အကြမ်းဖက်မှုတွေမရှိတော့တာဟာ ကောင်းတဲ့ အစပြုမှုတခုပါပဲ။ ကျမအမြင်ကတော့ အတွင်းစိတ်သဏ္ဍာန်မှာ တည်ငြိမ်အေးချမ်းမှုရဖို့ လိုအပ်တယ်။ တကယ်ငြိမ်းချမ်းသွားရင် အကြောက်တရားဆိုတာ မရှိတော့ဘူး။ ဒါကြောင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုတာဟာ အနုတ်လက္ခဏာဆောင်တဲ့ အကြမ်းဖက်မှုတွေမရှိတော့တာ လောက်မဟုတ်ဘဲနဲ့ အတွင်းစိတ်သဏ္ဍာန်မှာ ကြည်လင်အေးချမ်း (ငြိမ်းချမ်း) နေတာမျိုးကို ဆိုလိုတာပါ။ အကြောက်တရားကနေ လွတ်မြောက်နေဖို့

လိုပါတယ်။

• မေး ... ဒါဖြင့်ရင် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုက နေရာအတော်များ များမှာနေကြတဲ့ လူတွေက သူတို့ဘဝတွေ မငြိမ်းချမ်းဘူးလို့ ပြောကြတော့ မှာပေါ့။ ဒုစရိုက်မှုတွေ၊ လူဆိုးဂိုဏ်းတွေ စသဖြင့် အများကြီးရှိနေတာပဲလေ။

• ဖြေ .. ကမ္ဘာပေါ်မှာ ငြိမ်းချမ်းရေးအပြည့်အဝရှိတဲ့နေရာဆိုတာ ရှား ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ငြိမ်းချမ်းရေးတစ်ခုတရာရှိတာတွေ ရှိမှာပါ။ အမေရိကန်က တချို့နေရာတွေမှာ လူတွေက ကိုယ့်ရပ်ကွက်ရဲ့ လမ်းပေါ်ကို ရဲရဲတင်းတင်း မထွက်ရဘူး။ ထွက်ရင် ရိုက်နှက် လုယက်ခံရမှာကို စိုးရိမ်နေရရင် ဒါကို ငြိမ်း ချမ်းရေးမရှိဘူးလို့ ဆိုရမှာပေါ့။ အဲသလိုပဲ လုပ်ငန်းခွင်မှာ ဘယ်သူမှ ကိုယ့်ကို မခြိမ်းခြောက်ဘူးဆိုရင် အလုပ်ချိန် (၈) နာရီလုံး ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုတာကို ခံ စားရမှာပေါ့။ အလုပ်ပြီးတော့လည်း မငြိမ်းချမ်းတဲ့ ကိုယ့်ပတ်ဝန်းကျင်ကို တ ခါပြန်သွားရပြန်တာပေါ့လေ။ ကမ္ဘာပေါ်မှာ ငြိမ်းချမ်းရေးအပြည့်အဝရှိတဲ့ နေ ရာဆိုတာ အလွန်အလွန်ကို နည်းပါတယ်။

• မေး ... ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးဖန်တီးချင်တဲ့စိတ် က ဘယ်ကဘယ်လို ပေါ်ပေါက်လာတာလဲ။ ဘယ်လိုအတွေးအခေါ်၊ ဘယ် လိုပုဂ္ဂိုလ်၊ ဘယ်လိုဘာသာရေးအဆုံးအမတွေက သွန်သင်ပေးလိုက်တာလဲ။

• ဖြေ ... (ရယ်ပါတယ်) ငြိမ်းချမ်းရေးကို ဖန်းတီးမယ်ဆိုပြီးတော့ အစ က ကျမမှာ ရည်မှန်းချက်မရှိပါဘူး။ ဒါကြောင့် အဲသလိုတွေ မလေ့လာဖြစ်ပါ ဘူး။ ဒါပေမယ့် ဘယ်သူမဆို ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုတဲ့စကားကို မကြာခဏကြုံရ၊ ကြားရ၊ ဘဝတလျှောက်မှာ ဖတ်ဖူးမှာပါပဲ။ ကျမနိုင်ငံရေး စလုပ်တဲ့အချိန်က စလို့ ကျမတို့အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ဟာ အကြမ်းမဖက်နည်းကို လက် တွေ့ကျင့်သုံးခဲ့တယ်။ ဒီမိုကရေစီအရေးကို အာရုံစိုက်ခဲ့တယ်။ ဒီမိုကရေစီ သည်သာ ငြိမ်းချမ်းရေးကို ဖြစ်စေတယ်လို့ ယုံကြည်တယ်။ ဒီမိုကရေစီမရှိရင် ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ တရားမျှတမှုမရှိနိုင်ဘူး။ လူတွေရဲ့ အခြေခံအခွင့်အရေးကို ကာကွယ်မပေးနိုင်ရင် လူတွေအတွက် လုံခြုံမှုဆိုတာရှိမလာနိုင်ဘူး။ လုံခြုံမှု ဆိုတာမရှိရင် ငြိမ်းချမ်းရေးလည်းမရှိဘူး။ စောစောကပြောသလိုပေါ့။ အ ကြောက်တရားကနေ လွတ်မြောက်ဖို့ လိုတယ်ဆိုတာလေ။ ဒါကြောင့် လုံခြုံ

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

မူ၊ ငြိမ်းချမ်းမှု၊ အကြောက်တရား ဒါတွေအားလုံးဟာ ဆက်စပ်နေတယ်။ ငြိမ်းချမ်းရေးတည်ဆောက်တာနဲ့ပတ်သက်လို့တော့ ကျမအနေနဲ့ လွန်ခဲ့တဲ့ (၁၀) နှစ်က နိုင်ငံရေးလောကထဲစဝင်တဲ့အချိန်ကစလို့ စဉ်းစားမိလာ တယ်ထင်တယ်။ (ခဏနားပြီး ပြီးနေပါသည်) အဲဒီမတိုင်ခင်တုန်းကတော့ ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ပတ်သက်လို့ တွေ့တွေ့ထူးထူးစဉ်းစားခဲ့တာ ရှိမယ်မထင်ပါဘူး။ ငြိမ်းချမ်းရေးလို့ပြောရင် လူတိုင်းက လိုချင်ကြတာချည်းပဲ။ ဒါပေမယ့် ငြိမ်းချမ်းရေးအကြောင်းကို လူတိုင်းက ဂယနက စဉ်းစားမိကြမယ်လို့မထင်ပါဘူး။

{...}

တရားထိုင်တာကတော့ မိမိရဲ့ အတွင်းစိတ်အင်အားကို တည်ဆောက်ခြင်းတမျိုးပဲ။ အတွင်းစိတ်အင်အားဆိုတာက မိမိအတွင်းစိတ်ရဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးပဲ။ အတွင်းစိတ်အင်အားကို တည်ဆောက်ထားနိုင်ရင် အပြင်လောကရဲ့ ဒုက္ခသုက္ခတွေကို ရင်ဆိုင်နိုင်လာတယ်။ မိမိစိတ်လုံခြုံတယ်ဆိုတာ အတွင်းစိတ်အင်အားကနေလာတာ။ ဒီလိုနဲ့ ကိုယ့်ရဲ့ငြိမ်းချမ်းရေးကို ဖန်တီးထားတဲ့ သဘောဖြစ်လာတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း စောစောကပြောသလို အပြင်မှာ ဘာဖြစ်နေနေ၊ ကိုယ့်ရဲ့အတွင်းစိတ်အင်အားနဲ့လုံးဝငြိမ်းချမ်းစွာ နေနိုင်တယ်ဆိုတဲ့ စိတ်အဆင့်မျိုးကတော့ လူအများကြီးအတွက် မဖြစ်နိုင်ပါဘူး။ ကျမလည်း အဲဒီအဆင့်ရောက်ဖို့မပြောနဲ့ အနားတောင် မကပ်နိုင်ပါဘူး။ (ရယ်လျက်) ကမ္ဘာပေါ်က လူအများစုလည်း အဲဒီအဆင့်ရဲ့အနားကို မကပ်နိုင်ကြပါဘူး။ ဒါကြောင့်ပဲ လူတွေကို ငြိမ်းချမ်းရေးတစ်စုံတရာကို ခံစားနိုင်တဲ့ ပတ်ဝန်းကျင်မျိုးတွေကို ဖန်တီးပေးဖို့ အရေးကြီးရတာပေါ့။

• မေး ... ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အနေနဲ့ နိုင်ငံရေးလုပ်တဲ့နေရာ၊ ငြိမ်းချမ်းရေးအကျိုးဆောင်ရွက်တဲ့နေရာမှာ အကြမ်းမဖက်နည်းတွေကို အလေးထားနေတာဟာ ဘယ်လိုစာပေမျိုးရဲ့ ဩဇာလဲ။ တခြားငြိမ်းချမ်းရေးသမားတွေရဲ့ လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်ချက်တွေကို လေ့လာသလား။

• ဖြေ ... ဒီလို လေ့လာတာတော့မရှိပါဘူး။ ဒါပေမယ့် မိန့်ခွန်းပြောဖို့ ပြင်ဆင်တဲ့အခါ။ စာရေးတဲ့အခါမျိုးတွေမှာတော့ စာအုပ်တွေကို ကိုးကားရတာပေါ့။ တခါတည်းထိုင်းပြီးတော့ ငြိမ်းချမ်းရေးအကြောင်း၊ အကြမ်းမဖက်

နည်းအကြောင်း လေ့လာတော့မယ်ဆိုပြီးတော့ လုပ်လို့မဖြစ်ဘူးလေ။ ကြုံ တဲ့စာအုပ်တော့ ဖတ်ပါတယ်။ ဒါကိုပဲ ငြိမ်းချမ်းရေးအကြောင်း လေ့လာတယ် လို့ ပြောချင်လည်းပြောပေါ့။ ဒါပေမယ့် ရှင့်လိုတော့ စနစ်တကျတော့မဟုတ် ဘူး။ (ရယ်လျက်) ကျမအလုပ်က ကျကျနနထိုင်ပြီးတော့ ငြိမ်းချမ်းရေးအ ကြောင်း စာအုပ်ရေးနေတာမှ မဟုတ်တာနော်။

• မေး... တိဘက်တွေက အကြမ်းဖက်နည်းတွေဘက်ကို စိတ်ပြောင်း လာရင် ဘုန်းတော်ကြီး ဒလိုင်းလားမား (ငြိမ်းချမ်းရေးအနာဂတ်စာအုပ်ရဲ့ အခန်း-၂) က မဟတ္တမဂန္တီ နည်းနားတွေလိုမျိုး အကြမ်းမဖက်နည်းရဲ့ အင် အားတွေ မြှင့်တင်ဟောပြောလေ့ရှိတယ်။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အနေနဲ့ ကျတော့ ရည်မှန်းချက်ပေါက်ရောက်ဖို့ ဘယ်လိုနည်းတွေကို အသုံးပြုလဲ။

• ဖြေ ... အကြမ်းမဖက်နည်းရဲ့အင်အားဆိုတာ တကယ်တော့ မ လွယ်လှပါဘူး။ မဟတ္တမဂန္တီဟာ ဒီအချက်ကို ပထမဆုံးပန်ခံသွားတဲ့လူလို့ ကျမတော့မြင်မိတယ်။ အကြမ်းမဖက်နည်းဟာ လွယ်ကူပါတယ်လို့ သူမပြော ခဲ့ပါဘူး။ သရဲဘောကြောင်တဲ့လူတွေ မလုပ်နိုင်တဲ့အလုပ်ဆိုတာကို ထောက် ပြသွားတယ်လို့ ထင်ပါတယ်။ အကြမ်းမဖက်နည်းအတွက် အင်အားတွေလို ပါတယ်။ သတ္တိတွေလိုပါတယ်။ အကြမ်းမဖက်နည်းရဲ့ အင်အားဆိုတာ စည်း ကမ်းတကျ၊ စနစ်တကျစည်းမိလာရင် အံ့မခန်းအစွမ်းထက်လာတာ အမှန် ပါပဲ။ ဒါပေမယ့် မဟတ္တမဂန္တီကိုယ်တိုင်တောင် (ဒီအင်အားတွေကို) ရာနှုန်း ပြည့် မစုစည်းနိုင်ခဲ့ပါဘူး။ သူ့နောက်လိုက်တွေကို အကြမ်းမဖက်နည်းနာ စံ နှုန်းအတိုင်း တသွေမတိမ်းလိုက်နာဖို့ဆိုတဲ့နေရာမှာ အခက်အခဲတွေကြုံခဲ့ရ ပါတယ်။

လောလောဆယ်မှာ မြန်မာပြည်မှာ အိန္ဒိယမှာဖြစ်ခဲ့တဲ့ သစ္စာဂြဟ၂ လှုပ်ရှားမှုကြီးလိုမျိုး ဖြစ်နေတာမဟုတ်တော့၊ ကျမတို့ရဲ့ အ ကြမ်းမဖက်နည်း ဆိုတာ ကျမရဲ့ အတွေးအခေါ်အရ ဒဿနအရ အကြမ်းမဖက်နည်းကို လက် ခံထားမှုအပြင် လက်တွေ့ အလုပ်လည်းဖြစ်ပါတယ်။

ကျမအနေနဲ့ လေးလေးနက်နက် ယုံကြည်ထားတာတခုက ကျမတို့

၁ - Mahatma Gandhi
၂ - Satyagraha

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ



တိုက်ပွဲဆိုလို့
 အကြမ်းဖက်တဲ့ သဘောမျိုးနဲ့ပြောတာမဟုတ်ဘူး။
 ရဲရဲရင့်ရင့်၊ ဇွဲသတ္တိနဲ့ လုပ်ရမယ့်သဘောမျိုးနဲ့ပြောတာပါ။
 စစ်တိုက်ပွဲဆိုရင်
 လက်နက်အင်အားနဲ့
 စစ်ကွင်းပြင်ထဲကိုဆင်းပြီးတော့
 ရန်သူများဟာ တယောက်နဲ့တယောက်တိုက်ခိုက်ကြတယ်။
 အခုဟာက နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ။
 နှလုံးရည်တိုက်ပွဲဆိုတာဟာ ကွင်းထဲကိုဆင်းပြီးမှ
 ရန်သူကို ရင်ဆိုင်ပြီး တိုက်ရတာမဟုတ်ဘူး။
 တချိန်းလုံးတိုက်နေရတာ၊ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲဆိုတာ
 ကိုယ်နှလုံးသားထဲမှာ အမြဲပဲတိုက်ခိုက်နေရမယ်။
 ကိုယ့်နှလုံးသားထဲမှာ ကိုယ်လိုချင်တဲ့
 အောင်မြင်မှုမရမချင်း၊ ရုန်းကန်မယ်၊ ကြိုးစားမယ်ဆိုတဲ့အသိဟာ
 ရှိရမယ်။



ဟာ အကြမ်းဖက်နည်း နိုင်ငံရေး အဆိုးကျော့သံသရာကြီး^၁ ကို ချိုးဖျက်ပစ်
 ရတော့မယ်။ လွန်ခဲ့တဲ့ဆယ်စုနှစ်တချို့ကို ပြန်ကြည့်မယ်ဆိုရင် မြန်မာပြည်ရဲ့
 အစိုးရအပြောင်းအလဲဟာ အကြမ်းဖက်နည်းတွေကနေ ပေါ်ပေါက်လာတာ
 ချည်းပဲ။ ၁၉၅၈ မှာ ပထမအကြိမ် စစ်တပ်အာဏာသိမ်းတာ။ ၁၉၆၂ ခုနှစ်မှာ
 ဒုတိယအကြိမ်၊ ၁၉၈၈ ခုနှစ်မှာ တတိယအကြိမ်၊ နိုင်ငံရေးအပြောင်းအလဲမှာ
 အကြမ်းဖက်နည်းကိုသုံးတာ မြန်မာပြည်မှာ မကောင်းတဲ့အစဉ်အလာတခု
 ဖြစ်နေပြီ။

အကြမ်းဖက်မှု ... ပြီးတော့ အပြောင်းအလဲ

အကြမ်းဖက်မှု ... ပြီးတော့ အပြောင်းအလဲ ... ဆိုတဲ့ အဆိုး
 သံသရာကို ကျမတို့ အဆုံးသတ်လိုက်ချင်ပြီ။ အကြမ်းဖက်နည်းကနေ
 ထွက်ပေါ်လာတဲ့ စစ်မှန်တဲ့ အခြေခံကျတဲ့ နိုင်ငံရေးအပြောင်းအလဲဆိုတာမျိုး
 ကို အသစ်က ပြန်စတင်တယ်။ ဒီနည်းက အကြမ်းဖက်နည်းထက် အများကြီး

၁ - Vicious cycle of violent politics

ပိုခက်ခဲတယ်ဆိုပေမယ့် ရေရှည်အတွက်ပင်ပန်းရကျိုးနပ်ပါတယ်။

• မေး... ဒီလောက်တောင်ဖိနှိပ်တဲ့အခြေအနေမှာ အကြမ်းမဖက်နိုင်ငံ
ရေးအပြောင်းအလဲကို ဘယ်လိုနည်းနဲ့ လုပ်လို့ရမလဲ။

• ဖြေ ... ပြည်သူတွေကို ပညာပေးတဲ့နည်းပဲ။ မဆုတ်မနစ် ဇွဲ
ကောင်းကောင်းနဲ့ကို လုပ်ရမယ်။

• မေး ... လူတွေကို ပညာပေးရအောင် အကြမ်းဖက်တာက ပြည်သူ
တွေလား၊ စစ်တပ်လား။ ပြည်သူတွေမှာ အကြမ်းဖက်လိုတဲ့စိတ်ရှိနေတာ
လား။ စစ်တပ်က (ဗီအေရ) အကြမ်းဖက်နေတာလား။

• ဖြေ... ကျမအမြင်ကတော့ နှစ်ဘက်စလုံးပဲ။ လူတွေမှာ အကြမ်းဖက်
လိုတဲ့ စိတ်ရှိခြင်း၊ မရှိခြင်းက အဓိကမကျဘူး။ လူတွေကိုယ်တိုင် သူတို့ကိုယ်
သူတို့ ယုံကြည်တဲ့စိတ်တွေဖြစ်ပေါ်လာအောင် လေ့ကျင့်ပေးဖို့လိုတာ။ အာ
ဏာမရှိသူတွေမှာလည်း အင်အားတွေရှိတယ်။ အဲဒီအင်အားကိုသုံးပြီး အ
ကြမ်းမဖက်နည်းကတဆင့် ကိုယ့်ရဲ့ ရည်မှန်းချက်ကို အရယူနိုင်တယ်ဆိုတာ
ကို လူတွေသိလာအောင်လုပ်ရမယ်။ ဒါကို ဗားကလက်ဟာဗယ်လ်^၁က “အာ
ဏာမဲ့တို့ရဲ့ အစွမ်း”^၂ လို့ဆိုခဲ့တာပဲ။ တခြားတဘက်မှာလည်း စစ်တပ်ဘက်
က ဒီလိုမြင်ကြည့်လို့ရတာပေါ့။ အကြမ်းဖက်နည်းဆိုတာ အချိန်အတိုင်းအ
တာတခုအထိတော့ အလုပ်ဖြစ်ကောင်းဖြစ်မယ်။ ဒါပေမယ့် ရေရှည်မှာ အ
လုပ်မဖြစ်နိုင်ဘူး။ အကြမ်းမဖက်နည်းမှာ အင်အားတွေအများကြီးရှိတယ်။
ဥပမာ ကျမတို့အတိုက်အခံတွေကို ပြည်တွင်းနဲ့နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်း
က ထောက်ခံကြတယ်။ ၁၉၉၀ ရွေးကောက်ပွဲတုန်းကလည်း လူတွေက စစ်
တပ်ထက် အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ကို အစိုးရအနေနဲ့ ပိုပြီးမြင်ချင်တယ်
ဆိုတာကို သက်သေပြခဲ့တယ်။ ဒါကြောင့် အကြမ်းမဖက်နည်းမှာ အင်အား
တွေရှိတယ်ဆိုတာကို ပြည်သူတွေကိုသိစေချင်တယ်။

• မေး ... အကြမ်းမဖက်နည်းလို့ဆိုလိုက်ရင် ကျနော်မျက်စိထဲမှာ ပုံ

၁ - Vaclav Havel - ချက်သမ္မတဟောင်းနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးနိုဗယ်လ်ဆုရှင်
၂ - The Power of the Powerless

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

ရိပ် (၃) ခုပေါ်လာတယ်။ ပထမတစ်ခုကတော့ ဂန္ဓိရဲ့လှုပ်ရှားမှုကာလပေါ့။ ဆန္ဒပြုမှုတစ်ခုမှာ ပုခုံးချင်းယှဉ်လျှက် လူတန်းတွေ တတန်းပြီး တတန်း အစောင့်တွေဆီ ငြိမ်းငြိမ်းချမ်းချမ်းချီတက်သွားတဲ့မြင်ကွင်း၊ အစောင့်တွေက သူတို့ခေါင်းတွေကို နံပါတ်ဒုတ်တွေနဲ့ရိုက်လည်း ဘာမှပြန်မခုခံခဲ့ဘူး။ သွေးသံတစ်ခုရဲ့ သတိမေ့မြော၊ ဒဏ်ရာရတဲ့ယောက်ျားသားတွေကို အမျိုးသမီးတွေက လှည်းပေါ်တင်ပြီး သယ်ထုတ်သွားတဲ့မြင်ကွင်း၊ ဒုတိယမြင်ကွင်းကတော့ ၁၉၆၀ ပြည့်နှစ်အလွန်ကာလတွေက အမေရိကန်က စစ်ဆန့်ကျင်ရေးလှုပ်ရှားမှုမြင်ကွင်း။ လူငယ်တွေကစစ်သားတွေရဲ့ ရိုင်ဖယ်သေနတ်ပြောင်းမှာ ပန်းတွေ သွားထိုးပေးလိုက်ကြတယ်။ ကလေးဆန်ပေမယ့် သေနတ်တွေ၊ ပန်းအိုးဖြစ်သွားတယ်ဆိုချင်ဆို၊ ကျနော့်အတွက်တော့ ရင်သပ်ရုံမောရတဲ့မြင်ကွင်းတစ်ခုပါပဲ။ နောက်ဆုံးမြင်ကွင်းကတော့ စစ်သားတွေတန်းစီပြီး သေနတ်နဲ့ချိန်ထားတဲ့ဆီကို လမ်းလျှောက်သွားတဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကိုယ်တိုင်ပါပဲ။

• ဖြေ ... ပထမ နှစ်ခုကတော့ မြန်မာပြည်မှာဖြစ်ဖို့မလွယ်ပါဘူး။ အိန္ဒိယမှာက အစိုးရက စစ်သားတွေမသုံးဘဲနဲ့ ရဲကိုသုံးတာကိုး။ ရဲတွေလည်း လူတွေရဲ့ခေါင်းကို ရိုက်တာပါပဲ။ ဒါပေမယ့် လူတွေကို သေနတ်နဲ့ပစ်နေတာမျိုးကတော့ တကယ်ခက်တဲ့ကိစ္စပဲ။ အဲသလိုဖြစ်နေတဲ့ကြားကနေ လူလှိုင်းတွေ တလှိုင်းပြီး တလှိုင်း သေနတ်ကို ရင်ဆိုင်ဖို့ဆိုတာက ပိုလို့တောင် ခက်သေးတယ်။ ဒီလိုပါပဲ ... မြန်မာပြည်ကစစ်သားတွေက သူတို့ သေနတ်ပြောင်းပဲမှာ ပန်းခက်သွားထိုးရင် ဘယ်လောက်ထိ သည်းခံမလဲဆိုတာ ကျမတော့ မပြောတတ်ဘူး။ ကျမလမ်းလျှောက်တဲ့ကိစ္စကတော့ (ခဏနားလိုက်ပါတယ်) တခါတလေ နည်းနည်းပုံကြီးချဲ့သလားလို့ စဉ်းစားမိတယ်။ သူတို့ (စစ်သား) တွေက နေရာယူထားပြီ။ သေနတ်နဲ့ချိန်ထားတဲ့အခါမျိုးမှာ ရွေးစရာက အများကြီးမရှိတော့ဘူးလေ။ (ရယ်ပါတယ်) လမ်းဆက်လျှောက်မလား။ နောက်ပြန်လှည့်မလား။ ကိုယ်က နောက်ပြန်လှည့်ဖို့ အဆင့်သင့်မဖြစ်တဲ့ အခါကျတော့ ရှေ့ကိုဆက်လျှောက်သွားတာပေါ့။ ဒါပါပဲ ...။

• မေး ... ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အနေနဲ့ ကိုယ်ဘာသာ ထင်မထားပေမယ့် တခါတလေမှာ ငါတော့ သူများနဲ့မတူတဲ့ ဒီမိုကရေစီချန်ပီယံတ

ယောက်ဖြစ်နေပါလားလို့ ခံစားမိတာမျိုး ဖြစ်မိလား။

• ဖြေ ... (မျက်နှာပေါ်မှာ အပြုံးတချက်လက်သွားပါတယ်) ကျမ ကိုယ့်ကိုယ်ကို အဲ့သလိုဖြစ်နေတယ်လို့ မထင်ပါဘူး။ (အရယ်တဝက်နဲ့ ပြော ပါတယ်) ကျမဟာ ကျမပဲလေ။ ခေတ်စားအောင်၊ သို့မဟုတ်လည်း အဲလိုမျိုး တွေဖြစ်အောင် ဘာမှတမင်မလုပ်ပါဘူး။ လူတိုင်းလူတိုင်းဟာ ကိုယ့်ထူးခြား ချက်နဲ့ ကိုယ်ပါပဲ။ ဒါပေမယ့် ဒီမိုကရေစီချန်ပီယံဆိုပြီး လူတွေက ကျမကို သူရဲကောင်းတယောက်လို ရည်ညွှန်းကြတာက အတော်ထူးဆန်းတဲ့ကိစ္စပဲ။ (ရယ်ပါတယ်) ရယ်စရာလည်းကောင်းတယ်။ ဒါတွေက ကျမနဲ့ မပတ်သက် ပါဘူး။ ကျမကတော့ ကိုယ်လုပ်စရာရှိတာကိုပဲ လုပ်တာပါပဲ။

• မေး ... ဒါပေမယ့် လူတွေကတော့ သူတို့ ယုံယုံကြည်ကြည်ပုံအပ် ထားလို့ရမယ့် ခေါင်းဆောင်မျိုးကို လိုချင်ကြတယ်။ အဲဒီခေါင်းဆောင်မျိုးကို ဖန်တီးကြတယ်။

• ဖြေ ... ဟုတ်တယ်။ ကျမကတော့ ဗုဒ္ဓဘာသာဝင်ဆိုတော့ လော ကခံတရား (၈)^၁ ပါးကို အမြဲနလုံးသွင်းပါတယ်။ လူဆိုတာ တချိန်ချိန်မှာ အောင်မြင်မယ်။ ရာထူးကြီးမယ်၊ ချီးမွမ်းခံရမယ်၊ ပျော်ရွှင်ရမယ်၊ နောင်တ ချိန်မှာတော့ ရှုံးနိမ့်ရမယ်။ ရာထူးကို စွန့်လွှတ်ရမယ်။ ကဲ့ရဲ့ခံရမယ်။ ဝမ်းနည်း ရမယ်။ အရင်တုန်းက နိုင်ငံအနှံ့ ဘယ်နေရာကို စည်းရုံးရေးခရီးသွားသွား လူ တွေက ကျမကို အသက်ရှည်ပါစေ ... ကျန်းမာပါစေလို့ ဆုတောင်းပေးကြ ရင် ကျမစိတ်ထဲမှာ အသိတရားတခုဝင်လာတယ်။ ဒါတွေက အမြဲတမ်း မ ဟုတ်ဘူး။ တနေ့ကျတော့ ကျမကို ထောက်ခံတဲ့လူတွေပဲ ကျမကို ဆန့်ကျင် ရင်လည်း ဆန့်ကျင်ကြမှာပဲ။ နိုင်ငံရေးဆိုတာက ဒီလိုပဲလေ။ လူ့ဘဝဆိုတာ ကလည်း ဒီလိုပါပဲ။ ကျမ ဒါကို အမြဲနလုံးသွင်းပါတယ်။ ခေါင်းဆောင်လုပ် တဲ့လူဟာ လူတွေရဲ့ စိတ်အပြောင်းအလဲဒဏ်ကို အများဆုံးခံကြရတာပဲ။

• မေး ... ခေါင်းဆောင်ဆိုလို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ထူးထူးခြား ခြားခေါင်းဆောင်မှုအရည်အချင်းက ဘာဖြစ်မယ်ထင်လဲ။

၁ - (၁) လာဘ်ရမှု၊ (၂) လာဘ်မရမှု၊ (၃) အမြဲအရရှိမှု၊ (၄) အမြဲအရမရှိမှု၊ (၅) ကဲ့ရဲ့မှု၊ (၆) ချီးမွမ်းမှု၊ (၇) ချမ်းသာမှု၊ (၈) ဆင်ရဲမှု

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

• ဖြေ ... (အတန်ကြာအောင် ဘာမှမပြောသေးဘဲ၊ နောက်မှ ခပ်ဖြည်းဖြည်းပြောပါတယ်) ကျမဆီမှာ ထူးထူးခြားခြား ဘယ်လိုအရည်အချင်း ရှိသလဲဆိုတာ သေချာမသိပါဘူး။

• မေး ... ဒါတော့ စိတ်ပျက်စရာပဲ (ဒီနေရာမှာ ကျနော်က ပစ္စည်းတွေ ထုပ်ပိုးတော့မယ်ဟန်၊ ထိုင်ရာကနေ ထပြန်တော့မယ့် အမူအရာလုပ်ပြပါတယ်။) ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဆီမှာ ဘယ်လိုထူးခြားတဲ့ အစွမ်းအစမျိုးမှ မရှိဘူးဆိုတာကိုသိရဖို့ လာခဲ့ရတဲ့ ကျနော်ခရီးကလည်း ခက်ခဲလိုက်တာ။ အခုတော့ ကျနော်စာအုပ်မှာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အကြောင်း ဘာမှရေးစရာ မရှိတော့ဘူး။

• ဖြေ ... (ရယ်ပါတယ်) ကျမတော့ မသိဘူးလေ။ ရှင်က ဘယ်လို ထင်လို့လဲ။ ကျမမှာ ဘယ်လို အင်အားတွေရှိတယ်လို့ ထင်လဲ။

• မေး ... သတ္တိ ...။

• ဖြေ ... သတ္တိ .. ဟုတ်လား၊ ဟုတ်မယ်ထင်တယ်။ ကျမကို ကြောက်သွားအောင် လာပြီးဖြားယောင်မှုတွေကို ကျမ အမြဲတမ်းတိုက်ခိုက်နေရတယ်။ ဒီကိစ္စနဲ့ပတ်သက်လို့ တော်တော်ပြောဖူးပါတယ်။ သတ္တိဆိုတာ မကြောက်တတ်တာကို ဆိုလိုတာမဟုတ်ဘူးလို့၊ ကြောက်တတ်သလားဆိုတာက မေးခွန်းမဟုတ်ဘူး။ ကြောက်တဲ့စိတ်ကို ဘယ်လိုမျိုးရင်ဆိုင်သလဲဆိုတာက မေးခွန်းပဲ။ ဒါကြောင့် သတ္တိဆိုတာက ကိုယ့်ရဲ့ကြောက်တတ်တဲ့စိတ်ကို အသိတရားရှိရှိဘယ်လိုမျိုးရင်ဆိုင်သလဲ။ ကျမအနေနဲ့တော့ ကိုယ့်ဟာကိုယ် သတ္တိကောင်းလှပြီလို့တော့ မထင်ပါဘူး။

• • •

တကယ်ဆိုရင်

သတ္တိရှိတယ်ဆိုတာ မကြောက်တာဟာ တကယ်သတ္တိမဟုတ်ဘူး။။

ကြောက်လျက်နဲ့

ကိုယ်လုပ်သင့်လုပ်ထိုက်တာကိုလုပ်တာဟာ တကယ့်သတ္တိပဲ။

အဲဒီတော့

ဒူးတုန်တုန်နဲ့လုပ်တဲ့သူဟာ တော်တော်သတ္တိရှိတယ်လို့ခေါ်ရမှာပဲ။

• မေး ... ဒီကိစ္စကတော့ တခြားလူတွေ ဆုံးဖြတ်ဖို့ ထားရမယ်ထင် တယ်။

• ဖြေ ... မပြောတတ်ဘူး။ သတ္တိဆိုတာ ဘာလဲဆိုရင် ကျမအတွက် တော့ ကိုယ်ရဲ့ကြောက်စိတ်ကို နိုင်နိုင်နင်းနင်းကိုင်တွယ်တာဟာ သတ္တိပဲ။

• မေး ... စိတ်ရှည်တယ်ဆိုတာကိုရော ဘယ်လိုပြောမလဲ။ (နိုင်ငံရေး အပြောင်းအလဲ မဆိုစလောက်လေးတွေ တွေ့နေရတဲ့အပေါ်မှာ ဒေါ်အောင် ဆန်းစုကြည်အနေနဲ့ ဘယ်လောက်ကြာကြာ မျှော်လင့်ချက်ထားနိုင်မလဲ သိ ချင်လို့ မေးလိုက်တာပါ။)

• ဖြေ ... စိတ်ရှည်တယ်ဆိုတာကို ဇွဲကောင်းတာရယ်၊ အလုပ်ရယ်နဲ့ တွဲထားရမှာပဲ။ ပူဆွေးသောကအပေါ်မှာ ဆင်မြန်းထားတဲ့အပြုံးနဲ့ (မချိုသွား ဖြိုဆိုလိုပုံရပါတယ်) ကျောက်ရုပ်လို စိတ်ရှည်ရှည်ထိုင်စောင့်တာမျိုးကို ကျတော့ ကျမက မယုံကြည်ပါဘူး။ ဒါမျိုးက သက်သက်အချိန်ဖြုန်းတာပဲ။ ဒါ ကြောင့် လူတွေက ကျနော်တို့၊ ကျမတို့က စိတ်ရှည်တယ်လို့ပြောရင် ကျမ က သိပ်ကြိုက်လှတယ်မဟုတ်ဘူး။ စိတ်ရှည်တယ်ဆိုတာ စစ်တပ်က စိတ် ပြောင်းပြီးတော့ ရော့ ... အင့်ဆိုပြီးတော့ ဒီမိုကရေစီကိုပေးမယ့်အချိန်ကို ထိုင်စောင့်နေတာမျိုးမဟုတ်ဘူး။ စိတ်ရှည်တယ်ဆိုတာကို ဝီရိယနဲ့ယှဉ်ရ တယ်။ တခါတလေမှာ ဘယ်တော့မှ အလျှော့မပေးဘူးဆိုတဲ့ ဝီရိယမျိုးဖြစ်ဖို့ လိုတယ်။

• မေး ... စိတ်ရှည်တယ်ဆိုတာကလည်း စိတ်ရဲ့စေ့စားတဲ့အတိုင်း မ လိုက်ဘဲနဲ့ ဉာဏ်ပညာနဲ့လည်း ဆိုင်ဦးမယ်ထင်တယ်။

• ဖြေ ... မှန်တာပေါ့။ ဒီနေရာမှာ မိမိကိုယ်ကို ထိန်းချုပ်မှုဆိုတာပါ လာရော။ ကိုယ့်ရဲ့ စိတ်မရှည်မှုကို ထိန်းရမယ်။ စိတ်မရှည်မှုကို ထိန်းတဲ့စိတ် ရှည်မှုကတော့ ကောင်းတယ်။ (စကားလုံးကို လှလှပပရွေးချယ်ပြောရင်း ပြီး နေပါတယ်) စိတ်မရှည်တာကို မရင့်ကျက်တဲ့ လက္ခဏာလို့ ပြောကြတယ်မ ဟုတ်လား။

• မေး ... ဒဂုံပြားရဲ့ နောက်တခြမ်းကဘာဖြစ်မလဲ။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစု

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

ကြည်ရဲ့အားနည်းချက်တွေက ဘာတွေလဲ။

• ဖြေ ... (ရယ်ပါတယ်) အများကြီးပဲ။ ဘယ်ကနေ စပြောရမှန်းတောင် မသိပါဘူး။ (ကြမ်းပြင်ကို ခဏကြည့်ပြီးနောက် ကျနော်ဆီအကြည့်ပြောင်း လာပါတယ်) ဒီနေရာမှာ ကျမက ဗုဒ္ဓဘာသာဝင်ဆိုတော့ “သတိဆိုတာ ပို တယ်လို့မရှိဘူး” ဆိုတာကို ယုံကြည်တယ်။ အလေ့အကျင့်လုပ်တယ်။ (ခဏ နားလိုက်ပြန်ပါတယ်) ပြောနေရင်းနဲ့ ကရုဏာ၊ ဉာဏ်ပညာဆိုတာတွေ စိတ် ထဲ ပေါ်လာတယ်။ ဒါတွေကို ပြုစုပျိုးထောင်ရမယ်။ ဒီနှစ်မျိုးစလုံး ကျမဆီမှာ အားနည်းနေတုန်းပဲ။ ဒါတွေကို တိုးပွားလာဖို့ကလည်း သတိပဋ္ဌာန်တရားက အဓိကပဲ။

• မေး ... ငြိမ်းချမ်းရေးဖန်တီးတဲ့လုပ်ငန်းစဉ်မှာ ဂရုဏာတရားကို ဘယ်နေရာမှာထားမလဲ။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကိုယ်တိုင်က စစ်တပ် (စစ် အစိုးရ) လက်ထဲမှာ တော်တော်များများ ခံစားခံရတယ်ဆိုတော့ ခွင့်လွှတ်ခြင်း ဟာ ဘယ်လောက်အရေးကြီးသလဲ။

• ဖြေ ... ခွင့်လွှတ်ခြင်းအကြောင်းပြောရင် မေ့ပစ်လိုက်တာကိုလည်း ထည့်ပြောဖို့လိုလိမ့်မယ်။ ဒီကိစ္စအပေါ်မှာ လူတွေ အတော်လေးဆွေးနွေးပြီး ပါပြီ။ ဖြစ်ပြီးသမျှကို မမေ့ဘဲနဲ့ ခွင့်လွှတ်ပေးလို့ရသလား။ မမေ့ဘဲနဲ့ ခွင့်လွှတ် ဖို့ဆိုတာ ဖြစ်နိုင်ပါ့မလားပေါ့။ ကျမ အမြင်ကတော့ စစ်မှန်တဲ့ခွင့်လွှတ်ခြင်း ဆိုတာမေ့ပျောက်မပစ်လိုက်တာလို့ယုံကြည်ချင်တယ်။ ဘယ်လိုမျိုးလဲဆိုရင် အဖြစ်အပျက်တစ်ခုကို မေ့ပျောက်ပစ်လိုက်တယ်ဆိုရင် ဒါဟာ ခွင့်လွှတ်တာ မဟုတ်တော့ဘူး။ မေ့ပစ်လိုက်တာပဲဖြစ်သွားရော။ သတိရတော့ ရနေတယ်။ ဒါပေမယ့် ခွင့်လွှတ်တယ်ဆိုမှ ဒါဟာ တကယ့်ကိုခွင့်လွှတ်ခြင်းဖြစ်တယ်။ တ ချို့အရာတွေကို အနာဂတ်မှာကောင်းဖို့အတွက် မေ့လိုက်လို့မဖြစ်ဘူး။ အ မှားတစ်ခုကို နောက်ထပ်တခါ မကျူးလွန်ဖို့၊ မိမိကိုယ်တိုင်က အလားတူ ထိခို က်ခံစားရတာမျိုးထပ်မံခံစားရဖို့၊ တခြားလူတွေလည်း ဒီလိုအလားတူ ဒုက္ခ သုက္ခတွေကို ထပ်ခါထပ်ခါမခံစားရဖို့၊ ဒါကြောင့် ကျမကတော့ မေ့မေ့ပျောက် ပျောက်ဆိုတာကို အားမပေးဘူး။ နောက်တစ်ခုက မေ့မေ့ပျောက်ပျောက် ဆို တာက သတိပဋ္ဌာန်တရားနဲ့လည်း မကိုက်ညီဘူး။ ခွင့်လွှတ်ခြင်းကျတော့ ဂရု ဏာ၊ ဉာဏ်ပညာတို့နဲ့ ကိုက်ညီနေပြတယ်။ တကယ်ဉာဏ်ပညာရှိတဲ့လူဟာ

ကိုယ့်ကို တခြားလူတယောက်က ဘာကြောင့်ဆန့်ကျင်သလဲဆိုတာကို နားလည်တယ်။ ဂရုဏာတရားလက်ကိုင်ထားရင် ခွင့်လွှတ်ပေးနိုင်တယ်။

• မေး ... မဟာယောစံနန္ဒ^၁ (ကမ္ဘောဒီးယား) ဂိုဏ်းချုပ်ဆရာတော်၊ ငြိမ်းချမ်းရေးအနာဂတ်စာအုပ်ရဲ့ အခန်း-၆) က သတိပဋ္ဌာန်ဆိုတာ ပစ္စုပ္ပန်တည့်တည့်ကိုရှုတာဖြစ်လို့ မကောင်းတဲ့အာရုံတွေ၊ အမုန်း၊ ဒေါသ၊ လက်စားချေရေး စတာတွေဖြစ်လာဖို့ နေရာမရှိတော့ဘူးလို့ မိန့်ဖူးတယ်။

• ဖြေ ... သိပ်ဟုတ်တာပေါ့။ (ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က နယူးယောက်ပြည်နယ် ကွန်နီကျွန်း^၂ မှာ ရိုလာကိုစတာစီးခဲ့တဲ့ အဖြစ်အပျက်နဲ့ ဥပမာပေးပြောပါတယ်။ ရိုလာကိုစတာစီးရင်း ကြောက်စိတ်ဖြစ်နေတာကို ကြောက်နေမှန်းသတိထားမိလိုက်တဲ့အတွက် ကြောက်စိတ်တွေပျောက်သွားတဲ့အကြောင်းပါ။ နောက်နှစ်တွေကြာတော့ ဒါဟာ သတိပဋ္ဌာန်တမျိုးပဲလို့ နားလည်မိတဲ့အကြောင်းပြောပါတယ် - ဘာသာပြန်သူ) မဟာယောစံနန္ဒပြောတာမှန်တယ်။ တကယ်ကိုသတ္တိရှိရင် မကောင်းတဲ့စိတ် အာရုံဆိုတာ လုံးဝမရှိတော့ဘူး။ ဒါပေမယ့် ကျမတို့ထဲက လူနည်းစုလောက်ပဲ သတိကပ်ထားတဲ့အလေ့အကျင့်ကို မွေးမြူနိုင်ကြပါတယ်။

• မေး ... မဂ္ဂဇင်းဆောင်းပါးအတော်များများက နှစ်ချီပြီး နေအိမ်အကျယ်ချုပ်ကနေ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကို ပြန်လွှတ်ပေးလိုက်ပြီလို့ ရေးနေကြတယ်။ ဒီနေ့ နေ့ခင်း ကျနော် ဒီအိမ်ကိုလာတော့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် လွတ်လပ်နေတယ်လို့ မခံစားမိဘူး။

• ဖြေ ... ကျမ မလွတ်လပ်ပါဘူး။ ရှင်တို့လို သွားချင်ရာသွား၊ လာချင်ရာလာ လုပ်လို့မရပါဘူး။ နေအိမ်အကျယ်ချုပ်တော့မဟုတ်ဘူး။ ဒါပေမယ့် သွားချင်တဲ့နေရာတော့ သွားလို့မရဘူး။ ဒါကြောင့် အပြည့်အဝလွတ်လပ်နေတယ်လို့တော့ မဆိုနိုင်ဘူး။ ဒီလောက်ကတော့ ကျမအတွက် စိုးရိမ်သောကမရှိပါဘူး။ နေအိမ်အကျယ်ချုပ်ချထားလည်းကျမအတွက်စိုးရိမ်သောကမရှိပါဘူး။ ခန္ဓာကိုယ် လွတ်လပ်၏၊ မလွတ်လပ်၏ဆိုတာက ကျမအတွက် ဒီလောက် အရေးမပါလှပါဘူး။

၁ - Maha Ghosananda
၂ - Coney Island

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

• မေး ... ဘာဖြစ်လို့လဲ။ ပြင်ပနဲ့ ဆက်သွယ်ခွင့်ရနေရင် ကျေနပ်နေနိုင် တယ်ဆိုတဲ့သဘောမျိုးလား ...။

• ဖြေ ... နေအိမ်အကျယ်ချုပ်နဲ့တုန်းက အပြင်နဲ့ အဆက်အသွယ် လုပ်ခွင့်ပေးမထားပါဘူး။ ဘယ်လိုပြောရမလဲ။ လူတိုင်းက တယောက်နဲ့တ ယောက်မတူဘူး။ သီးခံနိုင်စွမ်းမှာလည်း မတူကြဘူး။ ကျမအနေနဲ့ကတော့ တယောက်တည်းနေရတဲ့အခြေအနေကို အတိုင်းအတာတခုထိတော့ သီးခံ နိုင်ပါတယ်။

• မေး ... အစိုးရက ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကို သူတို့အဆိုပြုချက်အ ပေါ်မှာ ဆွေးနွေးဖို့ စပြီးဖိတ်ကြားတာမျိုး မရှိဘူးမဟုတ်လား။

• ဖြေ ... သူတို့က ဘယ်သူ့ကိုမှ မဖိတ်ပါဘူး။ နာမည်ကြားကောင်းရုံ ဖိတ်ကြားတယ်ဆိုတာကတော့ တကယ်ဖိတ်တာမှမဟုတ်တာ။ မနှစ်တုန်းက ဆွေးနွေးပွဲ (၃) ခုလောက်လုပ်ပြီး၊ ကျမတို့ လူတွေကို ဆင့်ခေါ်ပါတယ်။ ပြီး လည်းပြီးရော လူတွေကို သြဝါဒတွေ၊ ဆူပူကြိမ်းမောင်းပြီး ပြန်လွှတ်လိုက်တာ ပဲ။ ကျမအမြင်ကတော့ သူတို့က ဒါကိုပဲ အာဆီယံနဲ့တခြားနိုင်ငံတွေရဲ့ အ မြင်မှာ ဆွေးနွေးပွဲစကားပိုင်းဆီကို သွားတဲ့ခြေလှမ်းတွေပါလို့ အထင်ရောက် စေချင်ပုံပါပဲ။

• မေး ... နယူးစပီမဂ္ဂဇင်းမှာ ဒေးဗစ်အေဘယ်လ် (ထိုစဉ်က အစိုး ရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး) နဲ့အင်တာဗျူးမှာ သူက ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ ဆွေး နွေးတာမရှိဘူးလို့ပြောတယ်။ အဲဒီမဂ္ဂဇင်းမှာပဲ နောက်ဆောင်းပါးတပုဒ်မှာ ကျတော့ အစိုးရနဲ့အိန်အယ်လ်ဒီတို့ရဲ့ လျှို့ဝှက်ဆွေးနွေးပွဲမှာ လိုက်လျောမှု တွေရှိနေတယ်။ အိန်အယ်လ်ဒီခေါင်းဆောင် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီးခင်ညွန့် (ထိုစဉ်ကစစ်ထောက်လှမ်းရေးအဖွဲ့အကြီးအကဲ) တို့ရဲ့ လျှို့ဝှက်ဆွေးနွေးပွဲကနေ ဒီနှစ်အတွင်းမှာ ရလဒ်တွေထွက်လာလိမ့် မယ်။ အာဆီယံအဖွဲ့ရဲ့ မေတ္တာရပ်ခံချက်အရ အာဏာခွဲဝေရေးကိစ္စကို ဆွေး နွေးနေတယ် စသဖြင့် ရေးထားတယ်။

• ဖြေ ... (ခေါင်းကို ဘယ်ပြန်ညာပြန်ခါရင်း) အာဏာခွဲဝေရေးစကား ပြောချင်ရင် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးကြရအောင်လို့ ကျမဘက်က အမြဲတမ်းပြော

နေတာပဲ။ ဆွေးနွေးတဲ့အခါကျရင် ကိုယ်ဖြစ်စေချင်တာကို တင်ပြဆွေးနွေးပေါ့။ ဘယ်သူမဆို ဒီလိုပဲလုပ်ရတာပဲ။ ပိုလ်ချုပ်ခင်ညွန့်နဲ့ လျှို့ဝှက်ဆွေးနွေးတယ်ဆိုတာက မဟုတ်ပါဘူး။

- မေး ... သူ့ကိုယ်စားလှယ်တွေနဲ့ ဆွေးနွေးတာမျိုးရော ...။
- ဖြေ ... ဒါမျိုးလည်းမရှိပါဘူး။ (ပြုလွယ်ပြင်လွယ်)° ဆိုတာနဲ့ ပတ်သက်လို့ ကျမတို့က ပျော့ပျောင်းမှုမရှိဘူး။ ခေါင်းမာတယ်ဆိုတာတွေက သူတို့က ဝါဒဖြန့်တာသက်သက်ပဲ။ ကျမတို့ဘက်က ဘယ်လောက်တောင်ပျော့ပျောင်းသလဲဆိုရင် ကိုယ်ကို နောက်ပြန်တောင်လှန်ပြထားသေးတယ်။ (သူ့ရဲ့ စကားလုံးရွေးချယ်မှုကြောင့် နှစ်ယောက်စလုံးရယ်ကြပါတယ်) စကားဖြစ်ထင်ရှားအောင် ပြောတာပါ။ (နှစ်ယောက်စလုံး ပိုလို့ရယ်ကြပါတယ်)

• မေး ... မြန်မာပြည်ကိစ္စမှာ နောက်ထပ်အရေးကြီးတဲ့ကိစ္စတစ်ခုက နိုင်ငံတကာပိတ်ဆို့မှုတွေ တကယ်လိုအပ်သလားဆိုတာ တကမ္ဘာလုံးက သိချင်နေကြတယ်။ တချို့ပိတ်ဆို့မှုက ဖိနှိပ်တဲ့အစိုးရကို မထိခိုက်ဘဲနဲ့ ပြည်သူလူထုကိုထိခိုက်တယ်လို့ ပြောနေကြတယ်။

- ဖြေ ... ကျမအမြင်ကတော့ ပိတ်ဆို့မှုက ကောင်းပါတယ်။

• မေး ... ဒေးဗစ်အေဘယ်က မကြာခင်ကပဲပြောလိုက်သေးတယ်။ ပိတ်ဆို့မှုက အလုပ်မဖြစ်ဘူး။ မြန်မာပြည်ဟာ (မဆလခေတ်) ၂၆ နှစ်လုံးလုံး ပိတ်ဆို့မှုသဘောမျိုးနဲ့ စခန်းသွားခဲ့တယ်။ ပြည်တွင်းဖူလုံမှုရှိနေတော့ ရပ်တည်နေနိုင်တယ်။ အခုကျတော့ မြန်မာအစိုးရက တခါးဖွင့်လိုက်တဲ့အခါမှ ပြင်ပကနေစီးပွားရေးပိတ်လိုက်တာ ဘာအသုံးကျမလဲလို့ ပြောတယ်။ ဘယ်လိုများ တုံ့ပြန်ချင်လဲ။

- ဖြေ ... အခုအခြေအနေက အရင်အစိုးရအုပ်ချုပ်ခဲ့တဲ့ ၂၆ နှစ်နဲ့ နှိုင်းစာရင် ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေးအဆင့်အတန်း နိမ့်ကျနေတယ်။ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကလည်း ထိန်းမရသိမ်းမရပဲ။ ဒါကြောင့် စီးပွားရေး၊ လူမှုရေးအခြေအနေက အရင်အစိုးရလက်ထက်တုန်းကထက် အများကြီးဆိုးနေတယ်။

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

အေအာစီအို^၁ က တဖက်သတ်ပိတ်ဆို့မှုက အလုပ်မဖြစ်ဘူးလို့ဆိုတယ်။ တဖက်သတ်ပိတ်ဆို့မှုနဲ့ အလုပ်မဖြစ်ရင် ဘက်ပေါင်းစုံက ပိတ်ဆို့ကြပေါ့။ အီးယူ^၂ ကလည်း ဝိုင်းပိတ်ဆို့ပေါ့။

• မေး ... လောလောဆယ် ပိတ်ဆို့မှုက လုံလောက်တယ်ထင်လား။

• ဖြေ ... မလုံလောက်ဘူး။ အေအာစီအိုက ဒီလောက်နဲ့ မလုံလောက်ဘူးလို့ ပြောတယ်။ ဘက်ပေါင်းစုံက ဝိုင်းပိတ်ဆို့ရမယ့်အချိန်ပါပဲ။

• မေး ... ပြည်တွင်းမှာ တိုင်းရင်းသားပြဿနာတွေလည်းရှိနေတယ်။

တိုင်းရင်းသားမျိုးနွယ်စုတွေကလည်း အမျိုးမျိုး၊ ပြဿနာတွေကလည်း အစုံစုံ ဖြစ်နေတယ်။ ဦးတင်ဦးကတော့ ပြောပါတယ်။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ

၁ - ARCO (အမေရိကန်ရေနံကုမ္ပဏီ)

၂ - European Union



အိန္ဒိယမှာဆိုရင် နောက်လိုက်တွေက မကောင်းဘူး။

ဗမာပြည်မှာဆိုရင် ခေါင်းဆောင်တွေက မကောင်းဘူး။

နောက်လိုက်တွေက ကောင်းတယ်။

အဲဒီတော့ အိန္ဒိယမှာ ခေါင်းဆောင်တွေကကောင်းတယ်ပြောတော့

အိန္ဒိယကခေါင်းဆောင်တွေကို သေချာကြည့်လိုက်။

သူတို့ဘာလုပ်သလဲ။

နေရူးနဲ့ တခြားနိုင်ငံရေးသမားတွေက ဘယ်လိုပြောသလဲဆိုတော့

ဂန္တီကြီးဟာ အိန္ဒိယလူမျိုးတွေကို

သတ္တိရှိအောင်သင်ခဲ့ပေးတယ်တဲ့။

မှန်ကန်တဲ့သတ္တိဟာ အင်မတန်မှအရေးကြီးပါတယ်

ပညာဂီရိယနဲ့ ထိန်းထားတဲ့သတ္တိမျိုး၊

ဒီလိုသတ္တိမျိုး ကျမတို့နိုင်ငံမှာ မမွေးနိုင်လို့ရှိရင်တော့

ဘယ်နိုင်ငံရေးစနစ်မှ

တည်တံ့ခိုင်မြဲနိုင်မှာမဟုတ်ဘူး။

ဒီမိုကရေစီရရင်လည်း အလကားပဲ ...။



တိုင်းရင်းသားတွေအားလုံးရဲ့ ယုံကြည်မှုကို ရထားတယ်လို့၊ ဒီလိုယုံကြည်မှု မျိုးရအောင် ဘယ်လိုတည်ဆောက်ခဲ့လဲ။

• ဖြေ ...အရင်ဆုံးပြောချင်တာက အားလုံးထဲမှာ ကျမကို တိုင်းရင်း သားတွေက အယုံကြည်ဆုံးဆိုတာဟုတ်လား။ ဘယ်လောက်ထိ ယုံကြည်သ လဲဆိုတာကျမတော့ မပြောတတ်ဘူး။ ယုံကြည်ခံထားရသလောက်ကလည်း ကျမ ဖေဖေကြောင့်ပါ။ ဖေဖေသမီးဖြစ်နေတာကြောင့်ပါ။ ငယ်ငယ်ကတည်း က ကျမမေမေရဲ့ တိုင်းရင်းသားတွေကို ချစ်ဖို့၊ လေးစားဖို့ သွန်သင်မှုအောက် မှာ ကြီးပြင်းလာတာဆိုတော့ တိုင်းရင်းသားတွေအပေါ်မှာ ကျမအနေနဲ့ စေ တနာကောင်းရှိပါတယ်။ ဒါတော့ အသေအချာပြောနိုင်ပါတယ်။ အနှစ်မပါတဲ့ ကတိစကားတွေတော့ မပြောချင်ဘူး။ ကျမတို့အတူတူ ရုန်းကန်ကြရဦးမယ်။

• မေး ... ဒီမိုကရေစီဆိုတာ လက်တွေ့မှာ အမှုပေ့တွဲကိုစွဲလို့ ရိုးရိုး သားသားဝန်ခံတဲ့သဘောလား။

• ဖြေ ... ဟုတ်ပါတယ်။ ဒီမိုကရေစီက အမှုပေ့တတ်ပါတယ်။ ဒီမိုက ရေစီနည်းလမ်းက ဒီသဘောပါပဲ။

• မေး ... မြန်မာပြည်ရဲ့ အိမ်နီးချင်း အိန္ဒိယက နမူနာတခုပေါ့။ ဟုတ် လား။

• ဖြေ ... ဟုတ်တယ် (ပြုံးလျက်)၊ အိန္ဒိယဒီမိုကရေစီကိုကြည့်ရင် ရှုပ် တော့ရှုပ်ထွေးပါရဲ့။ ဒါပေမယ့် အရှုပ်ကောင်းလေးပါ။

{...}

• မေး ... ဒီမိုကရေစီအစိုးရလက်ထက်မှာ ကရင်တွေက အပြည့်အဝ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ဆိုတာကို တောင်းလာရင် ဘယ်နှယ့်လုပ်မလဲ။ ဘော်လ ကန်လိုမျိုး။ တချို့နိုင်ငံတွေလိုမျိုး အခြေအနေတွေ ဖြစ်ကုန်မလား။

• ဖြေ ... ဘော်လကန်ဒေသမှာဖြစ်သွားတာကတော့ လွတ်လပ်စွာ ပြောရေးဆိုခွင့်၊ လွတ်လပ်စွာ ဆွေးနွေးခွင့်မရှိလို့ ဖြစ်သွားတာလို့ ယူဆပါ တယ်။ ဆွေးနွေးချင်တဲ့ဆန္ဒမရှိတာလည်း ပါတာပေါ့။ ဆာ့ဘ်^၁ လူမျိုးတွေက

၁ - Serbs

• နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ

လည်း စစ်စိတ်စစ်သွေးပြင်းထန်ကြတာ လူတိုင်းသိတာပဲ။ အရေးကြီးတဲ့ ကိစ္စတွေကို စစ်အင်အားတွေ၊ စစ်ရေးနည်းလမ်းတွေနဲ့ဖြေရှင်းဖို့ အာရုံစိုက် ကြတယ်။ ကျမအမြင်ကတော့ နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းနဲ့ဖြေရှင်းရမယ်။ ခက်ခဲ တယ်။ စိတ်ရှည်ရမယ်။ မြန်မာပြည်ကိစ္စကတော့ မြန်မာပြည်သူပြည်သား တွေအားလုံး လက်ခံနိုင်တဲ့အခြေအနေ၊ ပြေလည်မှုရတဲ့ အခြေအနေရောက် အောင် စိတ်ရှည်ရှည်နဲ့ ညှိနှိုင်းယူရမယ်။ လွယ်တဲ့ကိစ္စတော့လည်း မဟုတ်ပါ သူ့။

• မေး ... ဒီမိုကရေစီရလာရင် မြန်မာပြည်နယ်နိမိတ်ကို ဒီအတိုင်းပဲ ဆက်ထိန်းထားနိုင်ပါ့မလား။

• ဖြေ ... ရေရှည်မှာ ဒီမိုကရေစီအစိုးရကပဲ မြန်မာပြည်နယ်နိမိတ်ကို မပျက်ယွင်းအောင် ထိန်းထားနိုင်မယ်လို့ ထင်တယ်။

• မေး ... ဒီလိုဖြစ်ဖို့ ဖွဲ့စည်းပုံအရ လူနည်းစုတွေကို အပြည့်အဝ အ ကာအကွယ်ပေးဖို့ လိုမှာပေါ့။

• ဖြေ ... တိုင်းရင်းသားလူမျိုးတွေအားလုံး လက်ခံနိုင်လောက်တဲ့ ဖွဲ့ စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ လိုအပ်ပါတယ်။

{...}

• မေး ... စစ်အစိုးရရဲ့လုပ်ရပ်တွေကို ပြန်ကြည့်ရင် အာဏာခွဲဝေ ရေးမပြောနဲ့ အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်တွေတောင် တိုးတက်လာတာမတွေ့ရဘူး။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အနေနဲ့ အနာဂတ်အတွက် အကောင်းမြင်နေသ လားလို့ ထင်မိတယ်။ မြန်မာပြည်မှာ စစ်မှန်တဲ့ဒီမိုကရေစီအပြောင်းအလဲ တွေ ဘယ်တော့လောက်ဖြစ်လာမယ်လို့ထင်လဲ။

• ဖြေ ... ဒီလိုမဟုတ်ပါဘူး။ ကျမကတော့ စောနိုင်သမျှစောစောဖြစ် လာဖို့ အမြဲတမ်းမျှော်လင့်နေတာပါပဲ။ မနက်ဖြန်ဖြစ်လာရင်လည်း မဆိုးဘူး ပေါ့။





ကျမတို့ဟာ ပန်းတိုင်မရောက်သေးပါဘူး။
 ပန်းတိုင်ကိုရောက်ဖို့က
 ဉာဏ်နဲ့၊ ဝီရိယနဲ့ လုံ့လနဲ့ လိုပါတယ်။
 ဒီတိုက်ပွဲကြီးဟာ
 နှလုံးရည်တိုက်ပွဲကြီးမို့လို့ ဉာဏ်ပညာကိုသုံးဖို့
 အများကြီးလိုပါတယ်။
 ကျမတို့ ပြည်သူလူထုဟာ
 လုပ်တဲ့အရာတိုင်းကို
 ဆင်ဆင်ခြင်ခြင် စဉ်းစဉ်းစားစား လုပ်ရပါမယ်။
 အများအကျိုးကို ဦးတည်ရပါမယ်။





ဤစာအုပ်အားဖတ်ပြီးပါက
ငြိမ်းချမ်းရေး၊ ဒီမိုကရေစီအရေး၊
အကြမ်းမဖက်လမ်းစဉ်၊ စိတ်ရှည်သည်းခံရေး၊
ပြည်ထောင်စုနှင့် တိုင်းရင်းသားပြဿနာ၊ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှု
စသည်တို့အပေါ်မှာထားသည့်
ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့အမြင်သဘောထားကို
နားလည်သွားမည်ဟု ယူဆပါသည်။

ဘာသာပြန်သူ